
آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

امید به توافق تجاری چین و آمریکا 
بیت کوین را معلق کرد

بیت کوین در حالی که ســرمایه گذاران منتظر اخبار مربوط به توافق تجاری آمریکا و چین هستند، 
بالای ۹۴ هزار دلار معلق باقی ماند، زیرا بازار خوش بینی محتاطانه ای به توافق بین دو قدرت بزرگ 
جهان دارد.به گزارش ایســنا، بیت کوین )BTC( هفته معاملاتی را با قیمتی بالاتر از ۹۴ هزار دلار 
آغاز کرد، زیرا معامله گران منتظر اخباری از پکن در مورد پیشرفت توافق تجاری با آمریکا بودند و 
بازارهای اصلی آسیا، هنگ کنگ، چین، ژاپن و کره تعطیل بودند که به نقدینگی و حجم کم معاملات 
منجر شد.احتمال بهبود روابط تجاری آمریکا و چین، سرتیتر اخبار را تحت الشعاع قرار داده است؛ 
وزارت بازرگانی چین در آخر هفته گذشــته، اعلام کرد که در حال بررسی پیشنهاد آمریکا برای از 
سرگیری مذاکرات است و همزمان، رئیس جمهور آمریکا اظهار کرد که پکن می خواهد معامله کند. 
با این حال، پیش بینی بازارها این است که احتمال دستیابی به توافق تجاری تا ژوئن، ۲۱ درصد و 
احتمال کاهش تعرفه های کاخ سفید تا پایان مه، ۴۷ درصد است.اگرچه جزئیات این توافق تجاری 
بالقوه، مبهم بود، اما ســرمایه گذاران آن را نادیده نگرفتند و یوان چین به بالاترین ســطح ۶ ماهه 
خود نزدیک شد و به ۷.۱۹ ین رسید و ارزهای منطقه ای نیز افزایش یافتند.مهم ترین عامل افزایش 
قیمت، دلار جدید تایوان )NTD( بود که در پایان هفته گذشــته، به بالاترین سطح دو ساله خود 
رسید ۲۹.۶ دلار تایوان به ازای هر دلار آمریکا معالمه شد. این افزایش قیمت ناشی از ۱.۴ میلیارد 
دلار )۴۲.۹ میلیارد دلار تایوان( ورود ســهام خارجی و افزایش اعتماد به بخش فناوری تایوان پس 
از گزارش شــرکت تراشه سازی تی اس ام ســی )TSMC( مبنی بر افزایش ۶۰ درصدی سود سه 
ماهه بود.  بانک مرکزی تایوان برای مهار نوســانات مداخله کرد، اما فشــار سیاسی را رد کرد و این 
اقدام را بازارمحور خواند.بر اســاس گزارش اخیر گلسنود )Glassnode(، رکود نسبی بیت کوین 
در مواجهه با مقاومت قابل توجه در حین آزمایش ســطوح کلیدی فنی و درون زنجیره ای، تشدید 
می شــود. بیت کوین در تلاش است تا از محدوده ۹۳ هزار تا ۹۵ هزار دلار عبور کند؛ منطقه ای که 
هم با مبنای هزینه نگهداری کوتاه مدت و هم با میانگین متحرک ۱۱۱ روزه، همســو اســت و یک 
میدان نبرد حیاتی برای حرکت بازار را نشان می دهد.در این گزارش آمده است که این سطوح قیمت 
نشان دهنده، نقطه عطف حیاتی هستند که باید حفظ شوند. عدم تثبیت بالاتر از این سطوح، قیمت 
را به محدوده تثبیت و بسیاری از سرمایه گذاران را به حالت ضرر غیرقابل تحقق معنادار بازمی گرداند.

سایت »کوین دسک« گزارش کرد، با این حال، قیمت بالاتر از ۱۰۰ هزار دلار، به دلیل حجم کمتر 
سکه ها در آن محدوده، موجب فشار فروش کمتری می شود. اگر بیت کوین بتواند بر مقاومت حدود 
۹۵ هزار تا ۹۸ هزار دلار غلبه کند، می تواند وارد مسیری نسبتا روشن به سمت کشف قیمت جدید 
و احتمالا رکورد جدید شود. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر، ۲.۹۴ 
تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به روز قبل، ۱.۳۹ درصد کمتر شده 
اســت. در حال حاضر، ۶۳.۷۰ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، در اختیار بیت کوین 
است که ۰.۱۶ درصد کاهش روزانه نشــان می دهد. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
در ۲۴ ســاعت گذشته، به ۵۵.۶۷ میلیارد دلار رسید که ۱۳.۳۷ درصد افزایش داشته 
اســت. ارزش حجم کل در امور مالی غیــر متمرکز، در حال حاضر، ۳.۹۱ میلیارد دلار 
است که ۷.۰۲ درصد از کل حجم بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته بوده و 
حجم تمام سکه های پایدار، اکنون ۵۱.۱۷ میلیارد دلار است که ۹۱.۹۱ درصد از کل 

حجم بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته را تشکیل می دهد.

چین گفت: در حال ارزیابی رویکردهای مقامات آمریکایی برای شــروع مذاکرات در 
مورد تعرفه ها اســت، اقدامــی که می تواند به کاهش تنــش در جنگ تجاری منجر 
شــود و به زودی امیدهایی را برای آغاز مذاکرات رسمی تجاری ایجاد کند.به گزارش 
ایسنا، وزارت بازرگانی چین اعلام کرد: اگر بخواهیم بجنگیم، تا آخر خواهیم جنگید 
و اگــر بخواهیم صحبت کنیم، درها برای مذاکرات تجاری با آمریکا باز اســت. جنگ 
تعرفــه ای و جنگ تجاری را آمریکا به طور یکجانبه آغاز کرد و اگر می خواهد صحبت 
کند، باید صداقت خود را نشــان دهد و آماده اصلاح شــیوه های اشــتباه خود و لغو 
تعرفه های یکجانبه باشد.چین، فهرستی از کالاهای آمریکایی معاف از تعرفه های ۱۲۵ 
درصدی خود را تهیه کرده که هدف آن کاهش تنش های تجاری بدون اعطای امتیاز 
عمومی اســت. این فهرست در حال گسترش اســت و معافیت های اخیر برای اتان، 
برخی از محصولات نیمه رسانا و برخی داروهای آمریکایی، ضمن حفظ موضع عمومی 
سختگیرانه، تسکین دهنده است.دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا از تعرفه های ۱۴۵ 
درصدی بر واردات چین، دفاع و ادعا کرده است که چین »سزاوار آن است« و احتمالا 
هزینه هایی را متحمل خواهد شــد. اما این اظهارات بــا تلاش های درون دولت برای 

بررسی کاهش تدریجی تعرفه ها و احیای مذاکرات تجاری در تضاد است.
در همین حال، پس از آنکه ترامپ دستوری امضا کرد که معافیت هایی را برای برخی 
از تعرفه های خودرو و قطعات خودرو ارائه می کرد، برخی از تخفیف های تعرفه ای برای 
خودروســازان آمریکایی در افق نمایان شــد. این دستور روشن کرد شرکت هایی که 
در حال حاضر تعرفه خودروهای وارداتی را پرداخت می کنند، مشــمول مالیات های 
دیگری مانند فولاد نخواهند شــد، اما تعرفه قطعات خودرو که از سوم مه اعمال شده 
اســت، نشــان می دهد که بسیاری از شــرکت ها هنوز با نوعی تعرفه مواجه هستند.

مقامات دولت آمریکا همچنین به دنبال بزرگنمایی پیشرفت مذاکرات با سایر کشورها 
بوده اند به طوری که هاوارد لوتنیک، وزیر بازرگانی، سه شــنبه گذشته ادعا کرد آمریکا 

و یک کشــور که نامش ذکر نشده، در آســتانه توافق تجاری هستند. اسکات بسنت، 
وزیرخزانه داری آمریکا نیز گفت که آمریکا به توافق با هند »بسیار نزدیک« است.

تعرفه های چین کاهش می یابد
ترامپ روز یکشــنبه در مصاحبه  با شبکه ان بی ســی گفت: حاضر است در مقطعی، 
تعرفه هــای چین را کاهش دهد، زیرا اکنون تعرفه ها آنقدر بالا اســت که دو اقتصاد 
بزرگ جهان، اساســا تجارت با یکدیگر را متوقف کرده اند. ترامپ تعرفه هایی تا سقف 
۱۴۵ درصــد بر واردات چین وضع و چیــن نیز با تعرفه های ۱۲۵ درصدی بر واردات 
آمریکا تلافی کرده است. در نتیجه، این اقدامات، بازارها را متلاطم کرده است و قیمت 
تجهیزات تولیدی و همچنین کالاهای مقرون به صرفه ای که بسیاری از آمریکایی ها به 
آنها وابسته هستند، از جمله پوشاک و اسباب بازی را در معرض افزایش قرار می دهد.  
رئیس جمهور آمریکا به مشکلات اقتصادی اخیر در چین اشاره و اظهار کرد: شاخص 
رسمی مدیران خرید تولیدی چین به بدترین رکود از سال ۲۰۲۳ و سفارشات جدید 

صادرات به پایین ترین حد خود از دسامبر ۲۰۲۲ رسید.  
ترامپ همچنین برخی از اظهارات اخیر چین را »مثبت« خواند و در عین حال تاکید 
کرد که هرگونه توافقی بین دو کشور باید »منصفانه« باشد. وی افزود: هیچ برنامه ای 
برای صحبت با شی جین پینگ، رئیس جمهور چین، در هفته جاری ندارد و گفت که 

دو طرف درباره موضوعات مختلفی صحبت می کنند.
وی افزود که واشنگتن در حال مذاکره تجاری با چندین کشور، از جمله چین، است و 
تاکید کرد که به دنبال »توافق منصفانه« است و ادعای خود را مبنی بر اینکه »چین 

سال هاست که ما را فریب می دهد« تکرار کرد.
ســایت بلومبرگ گزارش کرد، در همین حال، مارک کارنی، نخست وزیر کانادا، قرار 
است هفته جاری برای مذاکرات تجاری به کاخ سفید سفر کند. کارنی بعد از پیروزی 

انتخاباتی خود، پیامی ضد ترامپ را منتشر کرد.

مدیرعامل شرکت توانیر اعلام کرد

صدور قبض برق پرمصرف ها ۱۵ 
روزه شد

مدیرعامل شرکت توانیر گفت: کنتور برق مشترکان پرمصرف هر ۱۵ روز یک بار قرائت 
و قبض برایشان صادر می شود، ضمن آن که وضعیت مصرف برقشان نیز رصد و مرتب 
به آنها اطلاع رسانی خواهد شد.به گزارش ایسنا، مصطفی رجبی مشهدی در نشست 
تشریح ۳۶ بسته مدیریت مصرف برای ۸۰۰ مدیر نواحی و مناطق شرکت های توزیع 
نیروی برق سراســر کشــور از افزایش ۵.۵ درجه دما در کشور نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل خبر داد و گفت: به طور مثال دمای خوزســتان سال گذشته همین موقع 

۲۸ درجــه بود که امروز به ۴۴ درجه رســیده، در حالی که متعارف افزایش دما بین 
یک تا دو درجه است.
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وزیر امورخارجه کشورمان در جریان سفر به پاکستان با وزیر امورخارجه پاکستان در اسلام آباد دیدار و گفتگو کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
ســیدعباس عراقچی وزیر امورخارجه کشــورمان که در رأس یک هیئت عالی رتبه و برای یک سفر رسمی به پاکستان سفر کرده، با محمد 

اسحاق دار معاون نخست وزیر و وزیر امور خارجه پاکستان در اسلام آباد دیدار و گفتگو کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

عراقچی با وزیر امورخارجه پاکستان دیدار 
کرد

info@sobh-eqtesad.ir

طلای جهانی فرصت صعود 
دوباره یافت

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی، با تضعیف دلار و انتظار 
سرمایه گذاران برای شــفافیت بیشتر در مورد سیاست تجاری واشنگتن 
و شــرکای تجاری اش و تصمیم سیاست پولی فدرال رزرو، افزایش یافت.

به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طلا برای تحویل فوری، با ۰.۲ درصد 
افزایــش، به ۳۲۴۵ دلار و یک ســنت رســید. بهای هــر اونس طلا در 
بازار معاملات آتی آمریکا، با ۰.۳ درصد افزایش، به ۳۲۵۲ دلار رســید.

دلار در برابــر رقبــای خود ۰.۱ درصد کاهش یافــت و طلا را که به ارز 
آمریکا قیمت گذاری می شود، برای خریداران خارجی گران تر کرد.وزارت 
بازرگانی چین، هفته گذشــته، اعلام کرد که آمریــکا بارها تمایل خود 
را برای مذاکــره در مورد تعرفه ها ابراز کرده و چیــن برای این مذاکره 
آماده اســت.دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا گفت که جروم پاول را 
قبل از پایان دوره ریاســتش در ماه مه ۲۰۲۶، از ســمت ریاست هیئت 
مدیــره فدرال رزرو برکنار نخواهد کــرد و رئیس بانک مرکزی را فردی 
کاملا سرســخت توصیف کرد و درخواست های خود را برای کاهش نرخ 
بهره توســط فدرال رزرو تکرار کرد.پس از گزارش روز جمعه وزارت کار 
آمریکا که نشــان داد کارفرمایان در آوریل، مشاغل بیشتر از حد انتظار 
ایجاد کرده اند و نرخ بیکاری در ۴.۲ درصد ثابت مانده است، معامله گران 
برآوردشــان از احتمال کاهش نرخ بهره آمریکا در ژوئن را پایین بردند. 
این نشــان می دهد که بازار کار همچنان در تعادل است.بازار برای درک 
مسیر سیاست پولی آینده، بر تصمیم سیاست پولی بانک مرکزی آمریکا 
و ســخنرانی های چندیــن مقام فدرال رزرو که قرار اســت هفته جاری 
برگزار شــود، متمرکز خواهد بود.این فلز ارزشمند، به عنوان یک پوشش 
ریســک در برابر عدم قطعیت جهانی و تورم عمل می کند و در محیطی 
با نرخ بهره پایین تمایل به رشــد دارد. طبــق گزارش رویترز، بازارهای 
چین به دلیل تعطیلات روز کارگر، از اول تا پنجم مه تعطیل هســتند و 
معاملات خود را از روز سه شنبه ۶ مه از سر خواهند گرفت.در بازار سایر 
فلزات ارزشــمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۱ درصد افزایش، به ۳۲ دلار 
و دو سنت رسید. بهای معاملات هر اونس پلاتین، با ۰.۵ درصد کاهش، 
به ۹۵۴ دلار و ۸۸ سنت رسید و هر اونس پالادیوم با ۰.۲ درصد کاهش، 

به ۹۵۱ دلار و ۳۶ سنت رسید.

چرخ تولید روسیه جان 
گرفت

بخش تولید روسیه در آوریل، شــاهد کاهش شدت رکود بود و رشد منفی 
تولید و سفارش های جدید، آهسته شد.به گزارش ایسنا، موسسه اعتبارسنجی 
اس اند پی گلوبال )S&P Global( گزارش داد که شاخص مدیران خرید 
)PMI( بــرای بخش تولید روســیه، از ۴۸.۲ واحد در مــارس، به ۴۹.۳ در 
ماه  میلادی گذشــته، افزایش یافت کــه دومین کاهش ماهانه متوالی اما با 
سرعت کمتر را نشان داد. شــاخص مدیران خرید کمتر از سطح ۵۰ واحد، 
نشان دهنده رشد منفی و بالای ۵۰ نشان دهنده رشد مثبت است.این گزارش 
به کاهش مجدد اشتغال اشاره کرد که به روند سه ماهه اشتغالزایی پایان داد.  
شرکت ها به دلیل کاهش نیازهای تولید، تصمیم گرفتند افراد داوطلب ترک 
کار را جایگزین نکنند. با وجود این، اعتماد در میان تولیدکنندگان همچنان 
بــالا بود که ناشــی از امید به تقاضای قوی تر و برنامه هایی برای گســترش 
دامنه محصولات بود.هزینه های مواد خام، با ضعیف ترین ســرعت از فوریه 
۲۰۲۰ افزایش یافت که به دلیل نوســانات مطلوب نرخ ارز در برابر دلار بود 
کــه به تعدیل افزایش قیمت کالاهای وارداتی کمک کرد. این امر به افزایش 
ملایم تر قیمت های فروش منجر شــد و کندترین نرخ تورم هزینه تولید را از 
ژانویه ۲۰۲۳ تاکنون نشــان داد.طبق گزارش رویترز، تولیدکنندگان روسی 
در آوریل، فعالیت خرید را اندکی افزایش دادند و هدفشــان بازسازی ذخایر 
احتیاطــی در بحبوحه تثبیت زمان تحویل تامین کنندگان بود. با این حال، 
تقاضای ضعیف مشتری همچنان بر سفارش های جدید، چه در داخل و چه 
در خارج از روسیه، تاثیر منفی داشت و رقابت و کاهش قدرت خرید به عنوان 

چالش های کلیدی عنوان شدند.

گزیده خبر

بقایی:برای ما موضع گیری رسمی هیئت نمایندگی مذاکره کننده 
آمریکا مهم است

وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان:

 مناسبت های دوستی و همکاری میان 
ایران و تاجیکستان را تحکیم می بخشیم

حذف شرط »قدمت بنا« در پرداخت وام 
مسکن

ایســنا/فارس وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکســتان ضمن ابراز همدردی با مردم ایران به دلیل حادثه 
انفجار بندرشــهید رجایی گفت: برای همکاری های متقابل ســودمند دو کشــور دوست و برادر آماده 
هستیم.دلیر جمعه در مراســم افتتاحیه هفدهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
جمهوری اســلامی ایران و تاجیکســتان با بیان اینکه تاجیکســتان بر تحکیم و گسترش همکاری ها با 
ایران توجه خاصی دارد، ایران را یکی از مهم ترین شریک های تاجیکستان در خاورمیانه دانست و گفت: 
در ســفر رئیس جمهور ایران به دوشنبه، ضمن ملاقات و گفت وگو رؤسای جمهور دو کشور در فَضایی 

دوستانه و با تفاهم، مسائل مختلف را بیان و ........

اتصال دو مرز خسروی و پرویزخان به مسیر استراتژیک 
کرمانشاه - خسروی

نفت برنت به زیر ۶۰ دلار سقوط کرد

مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان عنوان کرد

صرفه جویی۹۶ همتی مصرف آرد با طرح هوشمندسازی،چالشی 
در تامین گندم و آرد یارانه ای نداریم
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چین: درهای مذاکره با آمریکا باز است
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بقایی:برای ما موضع گیری رسمی هیئت نمایندگی مذاکره کننده آمریکا مهم استگزیده خبر

پزشکیان در جلسه بررسی عدالت آموزشی در قم:

تمامی ادارات باید به پنل های خورشیدی مجهز شوند

قالیباف: سند تحول بنیادین نیاز به 
بازنگری دارد

رئیس مجلس در دیدار با جمعی از معلمان نمونه کشــوری و اســتادان دانشــگاه 
فرهنگیان گفت: ســند مهمی برای آموزش و پرورش نوشــته شــد )سند تحول 
بنیادین( که آنقدر از آن گذشت که الان نیاز به بازنگری دارد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس صبح امروز )دوشنبه ۱۵ اردیبهشت ماه( با 
جمعی از معلمان نمونه کشوری و استادان دانشگاه فرهنگیان دیدار و گفتگو کرد.

قالیباف اظهار کرد: در ۲۰ سال، ۱۶ یا ۱۷ نفر در وزارت آموزش و پرورش )به عنوان 
وزیر یا سرپرست( جا به جا شدند و اگر وزارت آموزش و پرورش برای ما مهم بود، 
این اتفاقات نمی افتاد.وی درباره اهمیت وزارت آموزش و پرورش، ادامه داد: ســند 
مهمی برای آموزش و پرورش نوشــته شد )ســند تحول بنیادین( که آنقدر از آن 
گذشت که الان نیاز به بازنگری دارد.رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ما 
در مجلس کار جمع سپاری می کنیم و پارلمان دانشجویی داریم و طرح ها و لوایح به 
صورت جمع سپاری بررسی می شود. باید بین معلمان و مرکز پژوهش های مجلس 
ارتباط وجود داشته باشــد و نظرات آنان اخذ شود. باید معلمان ارتباط مستقیم و 
مداومی با این مرکز برای پیگیری مســائل آموزش و پرورش داشته باشند.وی در 
ادامه، گفت: متوسط معدل در آموزش و پرورش وضعیت خوبی متأسفانه ندارد. ما 
باید مصمم باشیم در این دوره مجلس و دولت، مسائل و مشکلات آموزش و پرورش 
را حل و فصل کنیم.قالیباف گفت: در یکی از مواد برنامه هفتم، شــاخص های نظام 
مدیریتی مشخص شده است. ما باید ساختارهای آموزش و پرورش را اصلاح کنیم 
که این موضوع در قانون برنامه هفتم آمده است. ستادهای متعدد را باید جمع کنیم.

رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: تحقق کیفیت و عدالت در مدارس، منزلت 
معلم و ایمنی و توجه بــه دانش آموزان باید مورد توجه قرار گیرد. باید رابطه بین 
مجلس، محله، مدرسه و مجازی را به درستی برقرار کنیم و آموزش و پرورش نقش 
مهمی در این زمینه دارد.وی با تاکید بر لزوم ساخت مدارس خوب و باکیفیت، اظهار 
کرد: مشارکت معنادار مردم در ساخت مدارس بسیار اهمیت دارد. اگر مدرسه را سر 
جای خودش نشناسیم و از ظرفیت مردم برای اوقات فراغت دانش آموزان و افزایش 
کیفیــت مدارس انجام ندهیم، کاری نکردیم.قالیباف ادامه داد: ما باید به ســمتی 
برویم که سرانه هر دانش آموز را مشخص کنیم. سرانه هر مدرسه باید تعیین شود. 
مــا در برنامه هفتم تاکید کردیم که هر طرح و برنامه ای و در هر حوزه ای که نقش 
مردم در آنجا معنی نداشته باشد، آن طرح و برنامه و قانون محکوم به شکست است.

در رتبه بندی معلمان باید شــاخص ها و امتیازات افراد به خوبی لحاظ شودرئیس 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: همه با هم کمک کنیم که نظام مدیریتی آموزش 
و پرورش اصلاح شود. باید مسائل دانشگاه فرهنگیان حل و فصل شود. الان کنکور 
موضوع مهمی برای خانواده ها شده است و بسیاری از آنان استرس و نگرانی زیادی 
در این زمینه دارند.وی متذکر شد: یک زمانی بود که صندلی های دانشگاه بسیار کم 
و متقاضیان بســیار زیاد بود، اما الان بسیاری از صندلی های دانشگاه ها خالی است 
و سوال آن اســت که آیا باید روش گزینش و ورود به دانشگاهِ امروزی که صندلی 
خالی در دانشــگاه ها داریم، با سال ها قبل که چند میلیون پشت کنکوری داشتیم، 
یکی باشد؟ در شرایط فعلی، بهتر است متقاضیان کنکور به دانشگاه ها معرفی و در 
آنجا مورد گزینش قرار گیرند.قالیباف اظهار کرد: تحول در نظام مدیریتی آموزش و 
پرورش باید مبتنی بر برنامه هفتم و سند تحول بنیادین باشد. امروز اصلًا دانشگاه 
فرهنگیان، آن طور که باید و شاید معلمان را به گونه ای تربیت نمی کند که بخواهند 
سر کلاس بروند. با بخشی از اعضای هیئت علمی دانشگاه فرهنگیان صحبت کردم 
که از مشکلاتی سخن گفتند و باید حل و فصل شود.رئیس قوه مقننه گفت: با توجه 
به تورم موجود کشور، هر چقدر حقوق ها را افزایش دهیم، به معنای افزایش قدرت 
خرید مردم نیســت. لذا ما برای معلمان و کارگران باید خدمات را مبنا قرار دهیم، 
برای مثال پوشش سلامت را برای آنان لحاظ کنیم، مسکن حمایتی را برای آنان در 
نظر گیریم و آنان باید در اولویت قرار گیرند. ما مخالف افزایش حقوق نیستیم، اما 
می گویم که این افزایش ها، لزوم باعث افزایش قدرت خرید مردم نمی شود.وی ادامه 
داد: یکی از کارهای خوب در دوران کرونا، بهره گیری از ســامانه شاد برای آموزش 
مجازی دانش آموزان بود. باید مشــکلات این بخش هم حل شــود. رئیس جمهور 
تاکنون ۲۷ جلسه برای پیگیری مسائل آموزش و پرورش گذاشته است که بی سابقه 
است و نشان دهنده اهمیت این حوزه برای مجلس و دولت است.قالیباف اظهار کرد: 
در رتبه بندی معلمان حتماً باید شــاخص ها و امتیازات افراد به خوبی لحاظ شود. 
نظام با ثبات تأمین اجتماعی برای معلمان و کارگران باید لحاظ شود و این دو قشر 
باید مورد توجه ویژه باشند. بحث سلامت و مسکن دو رکن مهم است که باید برای 
معلمان و کارگران لحاظ شود.رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: در برنامه هفتم 
تاکید کردیم بر اینکه موضوع آموزش و پرورش بسیار مهم و به مثابه یک امر ملی 
است و همه مسئول هستیم تا وظایف خود را در این زمینه به خوبی انجام دهیم. هر 
سال در شهریورماه از آموزش و پرورش درباره اجرای مواد مربوط به این وزارتخانه 

در برنامه هفتم، مطالبه می کنیم.

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: برای ما موضع گیری رســمی هیئت مذاکره کننده 
آمریکا مهم اســت و اینکه چگونه در خودشــان این انسجام را برای اتخاذ مواضع معقول 
شــکل بدهند، به آنها مربوط است.به گزارش خبرنگار مهر، »اسماعیل بقایی« صبح امروز 
)دوشــنبه ۱۵ اردیبهشت ماه( در نشست خبری، با اشــاره به سفر عراقچی به پاکستان، 
اظهار داشت: سفر وزیر امور خارجه به پاکستان در چارچوب رایزنی های مستمر و نزدیک 
ایران با کشــورهای همسایه اســت. با پاکســتان ارتباط نزدیکی داریم.بقایی ادامه داد: 
مباحث منطقه به ویژه بحث های مرتبط با فلســطین اشغالی، لبنان، سوریه و موضوعاتی 
که در غرب آسیا با آن مواجه هســتیم در دستورکار گفتگوهای عراقچی با همتای خود 
خواهد بود. جلســاتی هم با نخســت وزیر و رئیس جمهور خواهد داشت.سخنگوی وزارت 
خارجه با اشــاره به سفر عراقچی به هند، بیان کرد: سفر عراقچی به هند برای شرکت در 
نشســت کمیسیون مشــترک اقتصادی برنامه ریزی خواهد شــد و چند روز بعد صورت 
می گیرد. ســفر عراقچی به پاکســتان امروز خاتمه می یابد و پنجشنبه برای سفر به هند 
برنامه ریزی شده اســت.برخی از مواضعی که از طرف فرانسه بیان می شود به هیچ عنوان 
مبنا نداردوی در مورد اظهارات ترامپ مبنی بر برچیده شــدن تأسیسات هسته ای ایران، 
تصریح کرد: موضع و چارچوب اصولی ما که بر اساس آن وارد گفتگوهای غیر مستقیم با 
آمریکا شــدیم غیرقابل تغییر اســت؛ لذا بر اســاس آن مذاکره می کنیم.بقایی ادامه داد: 
مواضع اصولی ایران در رابطه با حق ملت ایران برای استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای 
موضع ثابت و مبتنی بر منطق و حقوق بین الملل اســت. نمی شود در معاهده ای عضویت 
داشــته باشــید و فقط تعهدات آن را انجام دهید. برنامه هســته ای ایران به دهه ۱۹۷۰ 
برمی گردد.وی در مورد اظهارات وزیرخارجه فرانســه و نقش پلیس بد این کشور در قبال 
ایران گفت: از فرانسه و سایر کشورهای اروپایی دعوت می کنیم به اینکه نقش سازنده ای 
در هر روند مذاکراتی ایفا کنند. برخی از مواضعی که از طرف فرانســه بیان می شــود به 
هیچ عنوان مبنا ندارد و مغایر با حقوق بین الملل اســت. بیان برخی خواسته ها و مباحثی 
که هیچ ربطی به مذاکرات ندارد کمک کننده نخواهد بود.سفر مقامات رژیم صهیونیستی 
به هر کشوری قطعاً نحس و نامبارک استبقایی با اشاره به لغو سفر نتانیاهو به آذربایجان 
گفت: ســفر مقامات رژیم صهیونیستی به هر کشــوری قطعاً نحس و نامبارک است. این 
رژیم به ارتکاب شــدیدترین جنایات علیه فلسطین محکوم است و همه مردم دنیا از این 
جنایات ناراحت هســتند. ما هم از رسانه ها دنبال کردیم و اطمینان داریم همه کشورها 
مراقبت خواهند کرد که چه مقامی را میزبانی می کنند. کل دنیا باید در این زمینه و برای 
جلوگیــری از عادی ســازی جنایات، واحد عمل کند.موافقتنامه شــراکت راهبردی بین 
روســیه و ایران با جدیت در حال پیگیری استسخنگوی وزارت خارجه در مورد مذاکرات 
ایران با مدیران سیاســی سه کشــور اروپایی در رم و اینکه این مذاکرات لغو شد، عنوان 
داشــت: لغوی در کار نبود و پیام خاصی نداشــت و صرفاً به دلیل مسائل لجستیک بود و 
قرار بود این جلسه در کنار مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در اروپا برگزار شود و ما 
آماده هســتیم با توافق طرفین، جلســه دیگری را داشــته باشــیم.وی در مورد معاهده 
راهبردی میان ایران و روســیه گفت: موافقتنامه شراکت راهبردی بین روسیه و ایران با 
جدیت در حال پیگیری است. از سمت ما هم به سرعت مراحل را پیگیری کردیم. لایحه 
تصویب این معاهده از ســوی وزارت خارجه از مدتی قبل به ریاست جمهوری ارسال شد 
و طی مراحل قانونی تصویب هر سندی است. هفته گذشته به مجلس ارسال شده است.

وی در مورد فعال شدن مکانیسم ماشه گفت: هیچ دلیل و مبنای حقوقی برای فعال شدن 
مکانیسم ماشه نمی بینیم چرا که فعالیت ایران صلح آمیز است. اینکه برخی طرف ها سعی 

می کنند از این ابزار سوءاســتفاده و از جایگاه خود در شــورای امنیت سوءاستفاده کنند 
برای امتیازگیری در مذاکرات، از نظر ما مردود است و تبعات استفاده از این موضوع حتماً 
متوجه طرف های مقابل هم خواهد شد.کشــورها نمی توانند در برابر رژیم صهیونیســتی 
ابزارهای دفاع مشروع را از خود دور کنندسخنگوی وزارت خارجه درباره اینکه درخواست 
طرف های آمریکایی مبنی بر اینکه که ایران بمب هســته ای نداشــته باشد، گفت: اگر در 
این خصوص صداقت باشــد، خیلی از مسائل حل است. قبلًا اعلام کرده و در عمل نشان 
دادیم که دنبال تســلیحاتی کردن برنامه هسته ای خود نیســتیم.وی در مورد اظهارات 
مقامات آمریکایی در رابطه با ضرورت خلع ســلاح حــزب الله لبنان تصریح کرد: موضوع 
ســلاح و دفاع از یک کشــور هیچ ارتباطی با طرف های ثالث نــدارد. خصوصاً طرفی که 
خودش بخشی از درگیری اســت به عنوان بزرگ ترین حامی رژیم صهیونیستی از لحاظ 
تســلیحاتی، سیاسی و مالی و آمریکا در جایگاهی نیست که مواضع و مطالبات خود را به 
طرف های لبنانی دیکته کند. این موضوع باید توســط لبنان شــامل احزاب، جریان ها و 
گروه هایی که در مدیریت جامعه لبنان سهم دارند انجام شود.وی ادامه داد: حق مقاومت 
هم از لحاظ منطقی و هم از لحاظ حقوق بین الملل بخشــی از حق ذاتی دفاع مشــروع 
ملت هاست و به عنوان یک حق شناخته شده است. خصوصاً در منطقه ما که با موجودیتی 
مواجه هســتیم که حیاتش مبتنی بر جنگ بوده حتماً همه کشــورها به این نکته دقت 
خواهند کرد که نمی توانند در برابر این رژیم خلع سلاح بمانند و یا ابزارهای دفاع مشروع 
را از خود دور کنند.مردم یمن در راستای دفاع از خودشان تدابیری را اتخاذ کردند و این 
تصمیم مســتقل یمن استوی در مورد تغییرات در شورای امنیت ملی آمریکا و گزارش ها 
درباره والتز عنوان کرد: این موضوع در سامانه تصمیم گیری آمریکا موضوعی است که به 
خودشــان مربوط است. برای ما رفتار و موضع گیری ها در میز مذاکره ملاک است. ملاک 
ما برای تصمیم ســازی فقط اظهارات رســمی است که مطرح می شــود.بقایی در مورد 
حملات به یمن و اتهامات به ایران اظهار کرد: اتهام زنی ها در راستای اتهامات قبلی است 
که گفته بودند. ایران نیازی به نایب در منطقه ندارد. فقط رژیم صهیونیستی نایب طرف 
دیگری در منطقه است که منطقه را دچار آشوب کرده است. مردم یمن در راستای دفاع 
از خودشــان تدابیری را اتخاذ کردند و این تصمیم مســتقل یمن است و تمام ادعاها بی 
اساس اســت.برای ما موضع گیری رســمی هیئت نمایندگی مذاکره کننده آمریکا مهم 
استبقایی در پاسخ به ســوال خبرنگار مهر، مبنی بر اینکه ادعا شده است که دلیل وقفه 
در مذاکــرات ایران-آمریــکا به اختلافات داخلی در تیم آمریکا و خصوصاً افشــای تبانی 
مشــاور امنیت ملی آمریکا با نتانیاهو برای تحمیــل دیدگاه های تندروانه و جنگ طلبانه 
نتانیاهو بر تیم مذاکره کننده آمریکا مربوط می شــود.آیا واقعاً این ادعا درســت است که 
نتانیاهو در صــدد طراحی و اجرای نوعی کودتا علیه ترامپ از طریق برخی افراد کلیدی 
در سیاستگذاری مرتبط با ایران از جمله مشاور امنیت ملی این کشور بوده است؟ گفت: 
تصمیم به تعویق مذاکرات، بنا به پیشــنهاد عمان به عنوان واسطه مذاکرات و تفاهم هر 
سه طرف صورت گرفت. خبرهای زیادی شنیدیم. طیف جنگ طلب و مخالف دیپلماسی 
در داخل آمریکا و بیرون این کشور با محوریت رژیم صهیونیستی تلاش فوق العاده ای را 
در هفته هــای اخیر به کار گرفتند که در این روند مذاکراتی اخلال ایجاد کنند. اما برای 
ما موضع گیری رسمی هیئت نمایندگی مذاکره کننده آمریکا مهم است. اینکه چگونه در 
خودشان این انسجام را شکل بدهند و بتوانند مواضع معقول، منطقی و واقع بینانه را اتخاذ 
کنند به آنها مربوط است.سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: تا جایی که به ما مربوط 
می شود، موضع ما در این ۲۰ سال ثابت و تغییرناپذیر بوده است. ضمن تأکید بر صلح آمیز 

بودن برنامه هسته ای ایران، آماده برای اعتمادسازی در مباحثی که بی دلیل و یا با دلیل 
باعــث بهانه جویی طرف های مقابل شــده بوده ایم. این موضع مــا غیرقابل تغییر در هر 
نشستی مطرح شده است.در فضای رسانه ای مذاکره نمی کنیم؛ ملاک ما بحث هایی است 
که در میز مذاکره مطرح می شودســخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره سخنان وزیر دفاع 
مبنــی بر هدف قــرار دادن پایگاه های آمریکا در منطقه گفت: مــن فکر می کنم چنین 
تفسیری را نباید از موضع گیری وزیر دفاع داشت. آنان تاکید کردند که کشورهای منطقه 
دوســتان ما هســتند. در همین اتفاقات اخیر اگر ســطح تماس های ایران و کشورهای 
همسایه را ببینید متوجه می شوید که سیاست ایران مبتنی بر حسن همجواری و دوستی 
با همه کشــورهای منطقه است. همه کشــورها موظف هستند که مانع اقدام طرف ثالث 
علیه کشور دیگر باشند. طبیعی است اگر از خاک کشوری علیه خاک ایران اقدامی صورت 
گیــرد، آن نقطه هدف مشــروع برای دفاع خواهــد بود.وی درباره ادعاهــا درباره برنامه 
هسته ای ایران و تخلف از معاهده ان پی تی گفت: اصلًا چنین چیزی مطرح نیست. برنامه 
هسته ای ایران تحت نظر بازرسان آژانس است و هیچ انحرافی مشاهده نشده است.وی در 
مــورد تهدیدات نظامی علیه ایران و موضع گیری ها در مذاکرات تصریح کرد: ما در رابطه 
بــا روندهای مذاکراتــی به صورت حرفه ای و با مراقبت کامــل عمل می کنیم، در فضای 
رســانه ای مذاکره نمی کنیم. مذاکرات ما فرایند مشخص دارد و ملاک ما بحث هایی است 
که در میز مذاکره مطرح می شــود. در قبال تهدیدات ایران، حتماً با تمام قوا هر تعرضی 
را به شــدیدترین وجه ممکن پاسخ خواهیم داد.وی در مورد حملات اسرائیل به سوریه و 
لبنان گفت: تردیدی نیست که عقل سلیمی نمی پذیرد که رژیم صهیونیستی به دنبال از 
بین بردن ملت فلسطین اســت لذا هدف قطعاً ایجاد تفرقه است. شرایطی که در سوریه 
پیش آمد زمینه سازی برای این رژیم شد که هیچ مانعی برای توقف جنایات وجود ندارد. 
این رژیم همه زیرســاخت های ســوریه را مورد هدف قرار داده اســت. جامعه جهانی و 
کشــورهای منطقه باید در این زمینه اقدام کنند. لازمه این امر این است که حامیان این 
رژیم وادار شوند که ناامن سازی منطقه توســط رژیم را مانع شوند.برنامه هسته ای ایران 
یک برنامه بســیار ریشه دار است که به دهه ۱۹۶۰ میلادی برمی گرددوی در مورد منع 
فعالیت گروه های ضدایرانی از ســوی عراق گفت: دولت عراق و مقامات اقلیم به برقراری 
امنیت در دو ســوی مرز واقف هستند. خوشحالیم که مقامات عراق بر اساس موافقتنامه 
امنیتی دو کشــور تلاش دارند گام های مشــخصی را برای اطمینــان از امنیت مرزهای 
مشــترک بردارند.بقایی با اشــاره به عدم خواســت همکاری رژیم صهیونیستی با دیوان 
بین المللی کیفری و شرکت ایران در جلسه رأی مشورتی دیوان افزود: ما سال گذشته هم 
در جریان رسیدگی به یک رأی مشورتی در رابطه با حق تعیین سرنوشت ملت فلسطین 
شــرکت کردیم. شــرکت وزارت خارجه در مراحل رســیدگی به رأی مشورتی اخیر در 
راستای سیاست ایران برای استفاده از هر فرصتی جهت حمایت از مردم فلسطین صورت 
گرفت. ما متأســفمی در شرایطی که نسل کشی واضح و روشــن است، ما باید راجع به 
سوال فرعی بپردازیم. فقط آمریکا و انگلیس مخالفت داشتند و بقیه بر ضرورت ادامه کار 
نهادهای کمک رسانی به غزه تاکید کردند.وی در مورد ادعای ترامپ مبنی بر اینکه ایران 
انرژی هســته ای نداشته باشــد، گفت: تعداد زیادی از کشورها شامل هلند و ژاپن دارای 
برنامه هســته ای صلح آمیز هستند و هر دوکشور تسلیحات هسته ای را نفی می کنند لذا 
برخی مطالبی که نقل می شــود گمراه کننده اســت. ما مدتها است از این موضوع عبور 
کرده ایم. برنامه هسته ای ایران یک برنامه بسیار ریشه دار است که به دهه ۱۹۶۰ میلادی 
برمی گردد. بنابراین این امری اســت که هم تاریخ گواه آن است و هم مبتنی بر اصول و 
هنجارهای بین المللی اســت.اگر طرف های آمریکایی در این که »ایران بمب هســته ای 
نداشــته باشد« صادق باشــند، خیلی از مسائل قابل حل اســت بقایی در مورد توافقنامه 
امنیتــی میان ایران و عراق گفت: مراجع ذیربط کشــور در ارتبــاط نزدیک با هم 
هســتند و اراده جدی میان دوکشــور وجود دارد که این توافقنامه را تکرار کنند.

وی در واکنــش بــه تهدید ترامپ برای عدم خرید نفــت از ایران عنوان کرد: این 
پیام هــای متناقض که از طرف مقامات آمریکا صادر می شــود کمک کننده نخواهد 
بــود و تأثیری بر عزم ما برای پیگیری مواضع اصولی خودمان نخواهد داشــت. ما 
مواضــع اصولــی را مطرح کردیم و ثابت قدم هســتیم. اینکه خواســته طرف های 
آمریکایی این اســت که ایران بمب هسته ای نداشــته باشد، اگر صادق باشند فکر 
می کنــم خیلی از مســائل قابل حل اســت. ســخنگوی وزارت خارجــه در مورد 
نشســت های بریکــس در برزیــل و حضور مقامــات ایران افزود: در این نشســت 
مباحــث مهمی مطرح شــد، از جمله در رابطه با گســترش همکاری های جنوب-

جنوب و تقویت روابط کشــورهای در حال توســعه. نشست های جمعی هم صورت 
گرفت. در رابطه با بریکس این تشــکیلات بر اســاس منشــور ملل متحد، خودش 
ایجــاد ترتیبات منطقه ای برای حل و فصل اختلافــات را ایجاب می کند و تقویت 
کننده هنجارهای بین المللی اســت.جنایات اخیر رژیم صهیونیســتی تبدیل به یک 
ننگ ابدی برای کل جامعه بشــری شــده استســخنگوی دســتگاه دیپلماسی در 
واکنش بــه حمله رژیم صهیونیســتی به کشــتی وجدان تصریح کــرد: در تاریخ 
معاصر مورد مشــابهی وجود ندارد که یک اشــغالگری با چنین بی رحمی در صدد 
اســتفاده از غذا و آب برای پیشــبرد طرح نســل کشی در یک کشــور باشد. این 
تبدیل به یک ننگ ابدی برای کل جامعه بشــری شده است. رژیم در پیشبرد این 
حمله نشــان داد کــه در طرح امحــای ملت فلســطین از هیچ اقدامــی کوتاهی 
نمی کند.وی در مورد معاهده مشــترک بــا اتحادیه اقتصادی اوراســیا گفت: این 
معاهــده مراحل پایانی را ســپری می کنــد و کالاهای ایران مشــمول تعرفه صفر 

خواهد شــد و تجارت ایران با ۵ کشور را تسهیل خواهد کرد.

رئیــس جمهور با تاکید بــر نقش مردم 
در مســیر ایجاد عدالت آموزشی گفت: 
مدارس را با مشــارکت مردم می سازیم، 
همان گونه که در گذشــته برای ساخت 
خانه های بهداشت مردم پیش قدم بودند. 
باید مشارکت عمومی را جلب کنیم؛ اگر 
مردم پای کار بیایند، بسیاری از مشکلات 
حل خواهد شد.به گزارش ایسنا، مسعود 
پزشکیان، صبح امروز دوشنبه در جریان 
ســفر به اســتان قم، در نشست بررسی 
اقدامات و برنامه های دولت برای اجرای 
عدالت آموزشی در این استان، با تأکید بر 
آموزشی  زیرساخت های  توسعه  ضرورت 
کشــور گفت: ما وظیفه داریم مدرســه 
بسازیم و نباید هیچ منطقه ای با کمبود 
باشد.پزشــکیان  مواجــه  درس  کلاس 
با اشــاره به شــیوه های نویــن آموزش، 
افزود: در روش هــای جدید تدریس که 
دانش آموزمحور هستند، حتی پرجمعیت 

بــودن کلاس های درس نیز می تواند در ارتقای کیفی آموزش مؤثر باشــد. برخلاف شــیوه 
معلم محور که در آن تعداد کم دانش آموز اهمیت دارد، در مدل نوین، تمرکز بر کیفیت فرآیند 
یادگیری و استفاده از فناوری و مشارکت فعال دانش آموزان است.رئیس جمهور تأکید کرد: 
در شــرایط فعلی، قدم نخست، تأمین فضای آموزشی و تجهیزات مورد نیاز است.پزشکیان 
با اشــاره به ظرفیت های موجود در بخش خصوصی گفت: مسئولیت اجتماعی کارخانه ها و 
واحدهای صنعتی، منبع خوبی برای ســاخت مدارس است.رئیس جمهور همچنین بر نقش 

مردم در این مسیر تأکید کرد و افزود: مدارس را با 
مشارکت مردم می سازیم، همان گونه که در گذشته 
برای ســاخت خانه های بهداشت مردم پیش قدم 
بودند. باید مشــارکت عمومی را جلب کنیم؛ اگر 
مردم پای کار بیایند، بســیاری از مشــکلات حل 
خواهد شد.به گفته پزشکیان، بررسی راه های نوین 
برای جلب مشــارکت عمومی و افزایش بهره وری 
فضاهای آموزشی در دستور کار قرار گرفته است.

رئیس جمهــور تصریح کرد: گاهــی می خواهیم 
فضای آموزشــی بزرگ بســازیم، اما بــه نتیجه 
نمی رسد؛ باید به دنبال راه های جدید برای استفاده 
بهتر از فضاهای موجود هم باشــیم. پزشکیان در 
بخش دیگری از سخنان خود به برنامه های دولت 
در حــوزه تامین انرژی پرداخــت و گفت: تمامی 
ادارات باید به پنل های خورشــیدی مجهز شوند. 
در تابستان برق به ادارات داده نخواهد شد، مگر 
اینکه از پنل خورشیدی استفاده کنند. قرار است 
چهارشــنبه آینده وزرا گزارشی از اقدامات خود 
در این زمینه ارائه دهند.پیش از ســخنان رئیس 
جمهور، استاندار قم و تعدادی از مقامات به ارائه گزارشی از وضعیت قم در زمینه ارتقای 
کیفی آموزش و اقدامات انجام شــده برای رفع کمبود فضاهای آموزشــی پرداختند.این 
نشســت با حضور آیت الله سعیدی تولیت حوزه علمیه قم، حجت الاسلام ذوالنور نماینده 
قم در مجلس،  دکتر حاجی میرزایی رئیس دفتر رئیس جمهور، اســتاندار قم و جمعی از 
مســئولان محلی برگزار شد.پزشــکیان پس از این نشست حرم حضرت فاطمه معصومه 

)س( را نیز زیارت کرد.

فرمانده کل سپاه پاسداران با تشریح اقدامات سپاه در امدادرسانی به حادثه دیدگان بندر شهید رجایی، گفت: تا پایان حل این 
مشکل برای کمک به مردم در منطقه حضور داریم.به گزارش ایسنا، سردار حسین سلامی در حاشیه »مراسم بزرگداشت 
هفته عقیدتی سپاه« در جمع خبرنگاران درباره آخرین اقدامات سپاه در جریان حادثه بندر شهید رجایی بندرعباس اظهار 
کرد: سپاه تا پایان حل این مشکل در امدادرسانی و کمک به مردم منطقه حضور دارد.سرلشکر سلامی افزود: نیروی هوافضای 
سپاه با به کارگیری هواپیمای »ایلیوشین ۷۶« و بالگردهای خود در اطفاء حریق نقش ویژه ای داشت.وی ادامه داد: همچنین 
نیروی دریایی سپاه با همه امکانات خود در جنوب برای امدادرسانی اقدام کرد و اقدامات خوبی را در این زمینه انجام داد.

فرمانده کل سپاه تاکید کرد: سپاه استان هرمزگان نیز که در منطقه حضور دارد، از امکانات و تجهیزات خود برای امدادرسانی 
در حادثه بندر شهید رجایی استفاده کرده است.

ســخنگوی وزارت امور خارجــه از تغییر در زمان برگزاری دور چهارم گفتگوهای ایــران و آمریکا خبر داد.به گزارش 
خبرگــزاری مهر، بقایی ســخنگوی وزارت امور خارجه در گفتگو بــا خبرنگاران از تغییر زمــان برگزاری دور بعدی 
گفتگوهای غیرمســتقیم ایران-آمریکا که قرار بود روز شــنبه ۱۳ اردیبهشــت در رم برگزار شود خبر داد.سخنگوی 
وزارت امور خارجه با اشــاره به اعلام این موضوع از ســوی وزیر امور خارجه عمان، تصریح کرد تعویق گفتگوها بنا به 
پیشــنهاد وزیر امور خارجه عمان بوده و در مورد تاریخ احتمالی بعدی، متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد.بقائی با تاکید 
مجدد بر اراده جمهوری اسلامی ایران برای بهره گیری از دیپلماسی جهت تامین منافع مشروع و قانونی ملت ایران و 
خاتمه دادن به تحریم و فشار اقتصادی که حقوق انسانی و رفاه تک تک ایرانیان را نشانه گرفته  است، خاطرنشان کرد 
که هیات نمایندگی ایران از ابتدای ورود به گفتگوها با حسن نیت، چارچوب های مشخصی را بر اساس مواضع اصولی 
کشــورمان وفق حقوق بین الملل در حوزه اســتفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای و خاتمه تحریم های غیرقانونی تعیین 
کرده و جدیت خود را برای گفتگوهایی نتیجه محور جهت نیل به تفاهمی عادلانه، معقول و پایدار نشان داده و در این 

مسیر با قوت و قدرت ثابت قدم خواهد ماند.

سرلشکر سلامی: سپاه برای حل مشکلات بندر شهید رجایی، 
کنار مردم است

تغییر در زمان برگزاری دور چهارم گفتگوهای ایران-آمریکا

۱۲۹ ملک دولتی در جلسه 
مولدسازی تعیین تکلیف شد

معاون اول رئیس جمهور در چهل و پنجمین جلســه »هیئت عالی مولدســازی دارایی های 
دولت« ۱۲۹ ملک مازاد متعلق به سازمان ها و وزارتخانه ها را بررسی و تعیین تکلیف کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر، در چهل و پنجمین جلســه »هیئت عالی مولدسازی دارایی های 
دولت«، ۱۲۹ ملک مازاد متعلق به سازمان ها و وزارتخانه های مختلف مورد بررسی قرار گرفت 
و تعیین تکلیف شدند. همچنین موضوع »تعیین اعضا کمیته حل اختلاف سه نفره، موضوع 
ماده ۱۴ آئین نامه اجرایی مولدســازی دارایی های دولت« مورد بحث قرار گرفت و درباره آن 
تصمیم گیری شد.در این جلسه که در دفتر معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، املاک مازاد 
معرفی شــده از سوی بانک سپه و وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری، ورزش و جوانان، 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، جهاد کشــاورزی، آموزش و پرورش، نیرو، تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، راه و شهرسازی، امور اقتصادی و دارایی، سازمان اداری و استخدامی کشور و 
قوه قضائیه مورد بررسی اعضای هیئت عالی مولدسازی دارایی های دولت قرار گرفت و درباره 

آنها تصمیم گیری شد.
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گزیده خبرگزیده خبر مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان عنوان کرد

صرفه جویی۹۶ همتی مصرف آرد با طرح هوشمندسازی،چالشی در تامین گندم و آرد یارانه ای نداریم

وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان:

 مناسبت های دوستی و همکاری میان ایران و تاجیکستان را تحکیم می بخشیم

مدیر اجرایی طرح ملی هوشمندســازی یارانه آرد و نان اعلام کرد: اجرای این طرح از 
سال ۱۴۰۱ تاکنون، بدون آزادسازی قیمت نان یا سهمیه بندی آن برای مردم، موفق 
شده ضمن جلوگیری از هدررفت ۵.۱ میلیون تن آرد یارانه ای، ۹۶ هزار میلیارد تومان 
از هزینه های دولت برای تأمین نان را کاهش دهد.به گزارش ایســنا، رسول نظافتی - 
مدیر اجرایی طرح ملی هوشــمند سازی یارانه آرد و نان - در نشست خبری که صبح 
امروز برگزار شد اظهار کرد: یکی از حمایت های مهم یارانه ای از معیشت مردم، خرید 
تضمینی گندم از کشاورزان و سپس فروش آرد با قیمت یارانه ای به واحدهای نانوایی 
اســت تا نان با قیمت یارانه ای بدست مردم برسد. وی افزود: نان در کشور ما به عنوان 
قوت غالب و آخرین ســنگر معیشــتی مردم بیش از آنکه پدیده ای اقتصادی باشــد، 
پدیده ای اجتماعی اســت؛ به همین دلیل همــه دولت ها با در نظر گرفتن ملاحظات 
متعدد، همواره در اصلاح قیمت آرد و نان با احتیاط عمل کرده اند. اما این احتیاط در 
برخی دولت ها به بی عملی و انفعال در برابر تحولات قیمتی منجر و موجب شده فاصله 
قیمت خرید تضمینی گندم از کشــاورزان)که عموما متناسب با قیمت جهانی گندم 
است( با قیمت آرد یارانه ای)تحویلی با نانوایی ها( به شدت افزایش یابد.نظافتی ادامه 
داد: علیرغم تعدیل هایی که در فاصله سال های ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۲ صورت گرفته بود، اما 
تثبیت قیمت آرد یارانه ای در فاصله سال های ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۰ موجب شده بود یارانه 
پرداختی دولــت به آرد یارانه ای به ۹۵ درصد افزایش یابــد. به بیان دیگر دولت آرد 
خبازی را با ۹۵ درصد یارانه به نانوایی ها تحویل می داد. این مساله انگیزه برای خارج 
کردن گندم و آرد یارانه ای از چرخه تولید نان را به شــدت افزایش داده بود.وی افزود: 
در عین حال، اواخر سال ۱۴۰۰ و اوایل سال ۱۴۰۱ دولت وقت)دولت شهید رئیسی( 
در عمــل تکلیف قانونی خود را مهیای حــذف ارز ترجیحی می کرد و ناچار بود برای 
یارانه آرد و نان چاره اندیشی کند. چرا که جنگ روسیه و اوکراین باعث صعود قیمت 
گندم شده بود و پیش بینی می شــد که با توجه به یارانه سنگین آرد خبازی، جریان 
دلالی و انحراف آرد یارانه ای تشــدید و حتی منجر به ایجاد اختلال در عرضه نان به 
مردم شود.   بخصوص اینکه اراده سیاست گذار، بر آزادسازی قیمت آرد صنف و صنعت 
بــود و انتظار می رفت با این اقدام، فاصله  قیمتی آرد یارانه ای نانوایی ها با آرد صنف و 
صنعت به شدت افزایش یابد)که با آزادسازی قیمت آرد صنف و صنعت در اردیبهشت 
۱۴۰۱ فاصله قیمتی مذکور به ۱۶ برابر افزایش یافت(. در عین حال قیمت خوراک دام 
و طیور در بازارهای جهانی نیز به شدت افزایش یافته بود که می توانست انگیزه ها برای 
منحــرف کردن گندم یارانه ای به ســمت کارخانجات خوراک دام و طیور را شــدت 
ببخشــد.مدیر اجرایی طرح ملی هوشــمند ســازی یارانه آرد و نان مطرح کرد: قابل 

پیش بینــی بود که با توجه به یارانه ای بودن قیمت آرد نانوایی ها، فقدان نظارت موثر، 
افزایش شدید قیمت جهانی گندم  و خوراک دام و طیور و آزادسازی قیمت آرد صنف 
و صنعت داخل کشور، جریان فساد در آرد یارانه ای به صورت چشمگیری تشدید شده 
و باعث اختلال در عرضه نان به مردم شــود. به خصوص آنکه بدلیل فقدان زیرساخت 
داده ای، مشخص نبود چه میزان از آرد یارانه ای تحویلی به نانوایی ها به نان تبدیل شده 
و بدست مردم می رســد.وی افزود: از همین رو دولت ناچار بود از ابتدای سال ۱۴۰۱ 
برای در امان نگهداشتن آرد یارانه ای در مقابل دلالان، به گونه ای تدبیر کند. اگر قرار 
بود دولت طبق رویه دولت های قبل تصمیم بگیرد، یا باید یارانه  گندم و آرد و نان را 
به طور کامل حذف می کرد و قیمت این اقلام را بدست بازار می سپرد و به اصطلاح  با 
آزادســازی قیمت آرد و نان، اجازه می داد قیمت نان به چند برابر افزایش یابد)و یارانه 
آن را بصورت نقدی به سرجمع یارانه نقدی مردم اضافه می کرد( و به این ترتیب بساط 
فســاد را برمی چید، یا به تبعیت از تجربه بنزین، اقدام به سهمیه بندی نان یارانه ای 
برای مــردم می کرد. اما اتخاذ هر یک از این دو راهــکار درباره نان تبعات اجتماعی، 
اقتصادی گســترده ای می توانســت ایجاد کند.نظافتی ادامــه داد: از همین رو دولت 
سیزدهم به پیشنهاد وزارت امور اقتصادی و دارایی تصمیم گرفت برای نخستین بار به 
جای »هدفمندســازی یارانه«، رویکرد »هوشمندسازی یارانه« را در پیش گرفته و با 
اجتناب از آزادسازی قیمت یا سهمیه بندی برای مردم، مبتنی بر حکمرانی داده محور 
جلوی هدررفت آرد یارانه ای را بگیرد و به این ترتیب طرح هوشمندسازی یارانه آرد و 
نان متولد و از اردبیهشــت ماه ۱۴۰۱ با اجرای آزمایشی در استان زنجان آغاز شد. با 
اجرای طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان، در فاز اول که فاز »شفاف ســازی« بود، 
کارتخوان های هوشمند در بیش از ۸۰ نانوایی در سراسر کشور، ۶۰ هزار کارتخوان در 
مناطق شــهری و ۲۰ هزار مورد نیز واقع در مناطق روستایی نصب شد. در فاز دوم یا 
فاز »هوشمندســازی«، نظام سنتی توزیع سهمیه آرد که مبتنی بر سهمیه ثابت بود، 
متوقف شــده و نظام هوشمند توزیع آرد که مبتنی بر عملکرد دوره قبل نانوایان بود، 
جایگزین آن شد. در فاز ســوم یا فاز »مردمی سازی«، سامانه نظر جهت ثبت نظرات 
مردم پس از هر بار خرید از نانوایی ها و سامانه خیرات جهت حمایت از اقشار آسیب 
پذیر تحت پوشــش سازمان های حمایتی و تسهیل خیرات عام مردم رونمایی شد.وی 
افزود: در فاز اول که فاز »شفاف ســازی« بود، بدون تغییر در ســهمیه نانوایی ها، فقط 
اقدام به نصب کارتخوان های هوشمند شد و رصد نانوایان در میزان مصرف آرد یارانه ای 
و پخت نان کلید خورد. هدف اصلی طرح در فاز دوم یا همان فاز »هوشمندســازی« 
محقق شد که طی آن سهمیه ثابت نانوایان جای خود را به سهمیه مبتنی بر عملکرد  

داد؛ یعنــی از بهمــن ۱۴۰۱ هر نانوایــی اجازه یافت به میزان نــان تولیدی در دوره 
قبل)طبق عملکرد فروش ثبت شــده روی کارتخوان هوشمند( به علاوه چند درصد 
بیشتر آرد دریافت کند.به گفته مدیر اجرایی طرح ملی هوشمند سازی یارانه آرد و نان 
با اجرای فاز دوم، نانوایانی که عملکرد متعهدانه داشــتند و تمام آرد تحویلی را تبدیل 
به نان کرده و به مردم عرضه می کردند، دسترسی شان به آرد یارانه ای افزایش یافت 
و نانوایانــی که بخشــی از آرد یارانــه ای را از چرخــه تولید نان خــارج می کردند، 
دسترسی شــان به آرد یارانه ای کاهش یافــت. کمک هزینه پرداختی دولت نیز از ۱۵ 
درصد در فاز اول به ۴۰ درصد در فاز دوم افزایش یافت. این کمک هزینه جبران دولت 
برای نانوایان به جهت تثبیت قیمت نان برای مردم در ســال ۱۴۰۱ بود.وی افزود: در 
آغاز سال ۱۴۰۱ همزمان با حذف ارز ترجیحی و تورم مواد خوراکی، دولت از یک طرف 
به واســطه ملاحظات مختلف اجتماعی و اقتصادی قصد نداشــت قیمت آرد یارانه ای 
نانوایی را افزایش دهد و از ســوی دیگر با این ســوال مواجه شــده بود که با افزایش 
هزینه های جانبی نانوایی ها دستمزد و اجاره و خمیرمایه و هزینه آب و برق و گاز و ... 
چه کند. به عبارتی، از ســال ۱۳۹۳ گرچه قیمت آرد یارانه ای افزایش نیافته بود، اما 
دولت هر ســاله اجازه می داد کارگروه های آرد و نان استان ها قیمت نان را متناسب با 
تورم افزایش دهند اما در سال ۱۴۰۱ به دستور شخص رئیس جمهور، مقرر شد با توجه 
به حذف ارز ترجیحی و افزایش هزینه هــای خانوارها، قیمت نان افزایش نیابد که به 
معنای افزایش فشار هزینه ای برای نانوایان بود.  مدیر اجرایی طرح ملی هوشمند سازی 
یارانه آرد و نان اظهار کرد: لذا دولت از ابتدای آغاز طرح هوشمندســازی یارانه آرد و 
نان،   مبلغی را در قالب کمک هزینه مبتنی بر داده هایی که کارتخوان هوشمند تولید 
می کرد، به نانوایان کشور پرداخت کرد. این رویکرد کمک می کرد تا هزینه های نانوایان 
تا حد مناســبی جبران شــود. این کمک هزینه متناســب با عملکرد نانوایان بر پایه 
کارتخوان های هوشــمند در پایان هر شب به نانوایان پرداخت می شود. یعنی هر نانوا 
روزانه هر میزان فروش نان داشته باشد، در پایان آن روز معادل ۴۰ درصد فروشش را 
نیز دولت بعنوان کمک هزینه به حســاب نانوایی واریز می کند.وی افزود: خوشبختانه 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان بعنوان یک زیرساخت داده محور، با حمایت موثر 
دولت چهاردهم به مســیر خود ادامه داده اســت. با اجرای این طرح، در حقیقت یک 
زیرساخت فراگیر و داده محور برای تخصیص هوشمند آرد یارانه ای به نانوایان و کاهش 
هدررفــت آرد یارانه ای و جلوگیری از تحمیل هزینه مازاد به بودجه دولت برای تامین 
گندم یارانه ای ایجاد شد و مصرف آرد یارانه ای در سال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ علی رغم رشد 
جمعیت، راه اندازی ۳۰۰۰ واحد نانوایی جدید، رشــد مصرف نان بابت افزایش قیمت 
سایر مواد غذایی و حضور چشمگیر اتباع خارجی،   نه تنها افزایش نیافت بلکه به سطح 
مصرف آرد یارانه ای در ســال ۱۳۹۸ کاهش نیــز پیدا کرد.نظافتی گفت: برآوردهای 
کارشناسی نشان می دهد طی ۳۶ ماه اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد ونان، یعنی 
از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا پایان سال ۱۴۰۳ جلوی هدررفت پنج میلیون و ۱۲۰ هزار تن 
آرد یارانه ای گرفته شــده و نیاز دولت به منابع مالی بــرای تامین نان مردم ۹۶ هزار 
میلیارد تومان کاهش یافته است. به عبارت دیگر دولت برای تامین نان ارزان مردم، ۹۶ 
هزار میلیارد تومان هزینه کمتری پرداخت کرده است. این ۵ میلیون و ۱۲۰ هزار تن 
آرد نیز معادل مصرف نان حدود ۶۲ میلیون نفر در مدت یک سال است.وی افزود: به 
عبارتی، بدون آزادســازی قیمت نان و بدون ســهمیه بندی نان بــرای مردم، طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد و نان توانسته مصرف آرد یارانه ای در کشور را مدیریت کند. 
به طوریکه برخلاف اقلام یارانه ای دیگر همچون بنزین، گازوییل، برق و گاز که مصرف 
آن ها طی سال های گذشته ۱۵ تا ۳۰ درصد افزایش یافته، اما در موضوع نان با کاهش 
مصرف آرد یارانه ای مواجه بوده ایم و امروز کشور چالش و بحرانی در تامین گندم و آرد 
یارانه ای مصرف نان مردم ندارد.مدیر اجرایی طرح ملی هوشمند سازی یارانه آرد و نان 
در پایان تصریح کرد: کاهش مصرف آرد یارانه ای در حالی رقم خورده که کشورمان با 
رشد جمعیت، ورود اتباع مواجه بوده و همزمان قیمت گندم مصارف صنعتی آزادسازی 
شده، همچنین قیمت خوراک دام و طیور نیز به دلیل تغییر نرخ  ارز ترجیحی افزایش 
شدیدی داشته و رشد مصرف نان نیز به دلیل افزایش قیمت مواد غذایی اتفاق افتاده 
)نان به عنوان کالای جانشــین مواد غذایی در دهک های کم درآمد(، اما مصرف آرد 
یارانه ای در سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ نه تنها افزایش نیافته بلکه به سطح مصرف سال 

۱۳۹۸ کاهش یافته است.

ایســنا/فارس وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکســتان ضمن ابراز همــدردی با مردم ایران 
به دلیل حادثه انفجار بندرشــهید رجایی گفت: برای همکاری های متقابل ســودمند دو 
کشــور دوست و برادر آماده هستیم.دلیر جمعه در مراســم افتتاحیه هفدهمین اجلاس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و تاجیکستان با بیان 
اینکه تاجیکســتان بر تحکیم و گســترش همکاری ها با ایران توجه خاصی دارد، ایران را 
یکی از مهم ترین شــریک های تاجیکســتان در خاورمیانه دانست و گفت: در سفر رئیس 
جمهور ایران به دوشــنبه، ضمن ملاقات و گفت وگو رؤسای جمهور دو کشور در فَضایی 
دوســتانه و با تفاهم، مســائل مختلف را بیان و تبادل افکار کردند و نتیجه ملاقات سطح 
عالی ایران و تاجیکســتان امضای ۲۳ سند همکاری میان کارآفرینان دو کشور بود.وی با 
تأکید بر اینکه یقینا این ســندها جهت تحکیم و وسعت بخشیدن مناسبت های سودمند 
میان دو کشــور مؤثر خواهد بود، گفت: در حاشیه ســفر دکتر پزشکیان به تاجیکستان، 
نمایشگاه مشترکی برگزار شد و در حاشیه آن سندهای همکاری سرمایه گذاری امضا شد 
که خود بیانگر امکان همکاری های دو جانبه ســرمایه گذاران دو کشور است.دلیر جمعه 
با بیان اینکه ســفر هیئت های مختلف هر دو کشــور نتایج ثمربخشی دارد، افزود: باعث 
افتخار است که دو کشور ایران و تاجیکستان با مشترکات تاریخی، فرهنگی و زبانی به هم 
می پیوندند و همین مســائل مناسبت های دوســتی و همکاری میان دو دولت را تحکیم 

خواهیم بخشید.وی با تصریح اینکه استفاده از امکانات فراوان تاجیکستان برای گسترش 
همکاری ها در ساحت های گوناگونی مانند صنعت، معدن، ساختمان، فناوری، پزشکی و... 
به نفع هر دو کشور است، گفت: همچنین برگزاری همایش های سرمایه گذاری و اقتصادی 
و کمیته های مشــترک سرمایه گذاری میان دو کشور مهم است.دلیر جمعه با بیان اینکه 
همکاری مشــترک دو کشور در چندین بخش آینده دار از جمله تجارت، حمل و نقل و... 
آغاز شده اســت، گفت: در سال های اخیر معاملات تجارتی صورتی تازه داشته به طوری 
که در سال گذشته ۵۰ درصد میزان معاملات تجاری میان دو کشور افزایش داشته است.

وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکســتان با تأکید بر اینکه ســاحت های تجارت و اقتصاد در 
مناســبات دو جانبه دو کشور موثر است، گفت: تاجیکســتان تمام امکانات خود را برای 
برقراری امنیت اقتصادی به کار می گیرد.وی همچنین نســبت به همکاری مشــترک در 
زمینه نیروگاه های برق و آب ابــراز تمایل کرد و افزود: موافقت هایی در این زمینه انجام 
شــده است، به طوری که در حاشــیه اجلاس امروز تفاهم نامه همکاری های آب و خاک 
میان دو کشور برای جلب سرمایه مستقیم و همکاری های متقابل به امضا خواهد رسید.

دلیر جمعه بر ضرورت اســتفاده از ظرفیت های ترانزیتی دو کشور برای افزایش معاملات 
تجارتی تأکید کرد و گفت: شــرایط حاضر ضرورت گســترش همکاری میان دو کشور را 

مشخص می کند لذا تلاش می کنیم تا از تمام ظرفیت های این اجلاسیه استفاده کنیم.

در راستای تسهیل خانه دار شدن مردم

حذف شرط »قدمت بنا« در پرداخت 
وام مسکن

بانک مسکن با هدف تسهیل در شرایط خانه دار شدن اقشار جامعه، ضمن افزایش سقف تسهیلات 
خرید، جعاله تعمیر و ودیعه مسکن از محل اوراق گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن 
)تسه(؛ شرط قدمت بنا را از فرایند پرداخت تسهیلات خرید حذف کرد. همچنین امکان پرداخت 
تســهیلات خرید مسکن تا سقف تسهیلات زوجین به بستگان )اعضای خانواده( نیز فراهم شده 
اســت.به گزارش ایسنا، سقف تسهیلات خرید مسکن در شهر تهران به پنج میلیارد ریال )۵۰۰ 
میلیون تومان(، در مراکز استان ها و شهرهای با جمعیت بیش از ۲۰۰ هزار نفر به چهار میلیارد 
ریال )۴۰۰ میلیون تومان( و در ســایر مناطق شهری به سه میلیارد ریال )۳۰۰ میلیون تومان( 
افزایش یافته است.افزایش سقف این تسهیلات با هدف ارتقای اثربخشی مبلغ پرداختی در مقایسه 
با ارزش املاک مســکونی، تقویت قدرت خرید خانوارها و پاســخ به نیازهای مالی متقاضیان در 
شــرایط کنونی بازار مسکن صورت گرفته است.همچنین در راســتای حمایت از ساختار مالی 
خانواده ها و با هدف گســترش دامنه بهره مندی از تســهیلات، امکان پرداخت تسهیلات خرید 
مسکن تا سقف تسهیلات زوجین به بستگان با مصادیق »پدر و فرزند«، »مادر و فرزند«، »خواهر 
و برادر«، »خواهر و خواهر« و »برادر و برادر« فراهم شــده اســت.بر این اساس، سقف تسهیلات 
خریــد برای این گروه در تهران به ۱۰ میلیارد ریال )یک میلیارد تومان(، در مراکز اســتان ها و 
شــهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر به هشــت میلیارد ریال  )۸۰۰ میلیون تومان( و در سایر مناطق 
شهری به شش میلیارد ریال )۶۰۰ میلیون تومان( افزایش یافته است.در پرداخت تسهیلات خرید 
مســکن از محل اوراق، محدودیت مربوط به سال ساخت ســاختمان حذف شده و از این پس، 
اعطای این تســهیلات فارغ از قدمت بنا )با رعایت عمر مفید باقیمانده از ملک مطابق با گزارش 
ارزیابی( امکانپذیر است.همپنین، سقف تسهیلات جعاله تعمیر مسکن نیز به دو میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون ریال )معادل ۲۸۰ میلیون تومان( افزایش یافته که این تسهیلات صرفا به صورت هم زمان 
با تسهیلات خرید پرداخت خواهد شد.در بخش تسهیلات ودیعه مسکن نیز، سقف پرداخت برای 
شــهر تهران سه میلیارد ریال )۳۰۰ میلیون تومان(، برای مراکز استان ها و شهرهای با جمعیت 
بیش از ۲۰۰ هزار نفر دو میلیارد و ۲۵۰ میلیون ریال )۲۲۵ میلیون تومان( و برای سایر مناطق 

شهری یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال  )۱۵۰ میلیون تومان( تعیین شده است.

ریزش ۲۴ هزار واحدی شاخص بورس

در روزی که شــاخص بورس ۲۴ هزار 
واحد کاهش داشــت، شاخص هم وزن 
۳۸۷۱ واحــد و فرابــورس ۱۴۳ واحد 
رشــد کردند.به گــزارش ایســنا، روز 
یکشنبه شاخص کل بورس اوراق بهادار 
تهران ۲۴ هزار واحد افت کرد و به رقم 
ســه میلیون و ۹۲ هــزار و ۷۹۸ واحد 
رسید. بدین ترتیب بازار سرمایه کانال 

۳.۱ میلیون را که یکم اردیبهشــت تصاحب کرده بود از دست داد.امروز )۱۴ اردیبهشت ۱۴۰۴(  
شــاخص هم وزن اما ۳۸۷۱ واحد افزایش داشــت و در عدد ۹۳۷ هزار و ۵۵۴ واحد ایستاد.تالار 
شیشه ای در ۱۹ روز کاری اخیر و در شرایطی که بازارهای ارز و طلا تحت تاثیر مذاکرات و بهبود 
مناسبات بین المللی روند کاهشــی دارند، پنج روز منفی را سپری کرده و سایر روزها سبزپوش 
بوده است.امروز در دومین روز کاری هفته تعداد سهام مثبت بورس ۲۰۶ عدد و سهام منفی ۱۴۱ 
عدد بود. تعداد خریداران نیز به ۱۲۵ هزار نفر رســید و به طــور کلی بازار ۰.۷۷ درصد کاهش 
داشت.همچنین امروز ۶۷۱ هزار فقره معامله به ارزش حدود ۱۶ هزار میلیارد تومان در بازار سهام 
انجام شــد.ریزش ۲۴ هزار واحدی شاخص بورس  نقشه بازار سرمایه ـ یکشنبه ۱۴ اردیبهشت 
۱۴۰۴فارس، فولاد و نوری بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس داشتند. از نمادهای پرتراکنش 
نیز می توان به خودرو، وبصادر و وبملت اشــاره کرد.امروز شاخص فرابورس ایران برخلاف بورس 
رشد ۱۴۳ واحد را تجربه کرد و به ۲۷ هزار و ۱۴ واحد رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس ۴۷۱ 
هزار فقره و ارزش آن ۱۶۹ هزار میلیارد تومان بود.کگهر، آریان و فزر بیشترین تاثیر مثبت را بر 
شــاخص فرابورس داشتند. وپایا، مهرمام و کانسار نیز از نمادهای پرتراکنش فرابورس بودند.تالار 
شیشه ای از روز سه شنبه )۱۹ فروردین( پس از اعلام خبر گفت وگوی غیرمستقیم ایران با ایالات 
متحده که روز شــنبه در عمان انجام شد روند صعودی به خود گرفت.پیش از آن بازار سهام در 
ایران از روز دوم آبان ۱۴۰۳ صعودی شده بود و در ادامه، رکوردهای جدیدی را به ثبت رساند. اما 
از ۲۲ دی ماه به بعد دچار نوسان کاهشی شد. روز ۲۳ دی ماه کانال ۲.۹ میلیون را از دست داد. در 
هفته های پایانی سال گذشته این بازار بین کانال ۲.۷ تا ۲.۸ میلیون واحد در نوسان بود و چهار 
مرتبه کانال ۲.۸ میلیون را از دست داد. ۲۱ اسفند نیز به پایین کانال ۲.۷ میلیون سقوط کرد که 
۲۵ اســفند مجددا آن را تصاحب کرد. ۱۹ فروردین ۱۴۰۴ به کانال ۲.۸ میلیون صعود کرد. ۲۴ 
فروردین پس از حدود ۹۰ روز مجددا از مرز ۲.۹ میلیون واحد گذشت. روز ۳۰ فروردین ۱۴۰۴ 
برای اولین بار وارد کانال ســه میلیون واحد شد و یکم اردیبهشت به ۳.۱ میلیون واحد رسید.به 
نظر می رسد متغیرهای سیاسی اثر مثبتی بر بازار سهام و رشد شاخص کل داشته است. امیدواری 
به رفع تنش های سیاسی که با آغاز مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در مسقط پایتخت عمان 
ایجاد شده و هم چنین احتمال تصویب لوایح پالرمو و سی اف تی می تواند اثر مثبتی بر بازار سهام 
داشته باشد؛ چراکه به گفته کارشناسان، حل مناقشات بین المللی از یک سو با کاهش ریسک های 
سیستماتیک و ایجاد شفافیت، فضای امن تری برای فعالیت های اقتصادی منجر می شود و از سوی 
دیگر، مسیر تعاملات ایران با نظام مالی جهانی را هموار می سازد.عمده کارشناسان معتقدند بازار 
سرمایه به لحاظ بنیادی شرایط مطلوبی دارد، اما متغیرهای سیاسی، کمبود نقدینگی، عدم اعتماد 
ســهامداران و فعالیت نوسان گیری تاکنون باعث شده تا بازار نتواند آن طور که باید و شاید رشد 
کند. با این حال، بورس تا قبل از ریزش های اخیر رکوردشکنی کرده و برای اولین بار وارد کانال 

سه میلیون واحد شده است.

شوک بازار نفت از تصمیم جدید اوپک پلاس

نفت برنت به زیر ۶۰ دلار سقوط کرد

قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آسیا، در واکنش به تصمیم اوپک پلاس برای 
تســریع افزایش تولید و تشدید نگرانی ها نســبت به مازاد عرضه، بیش از دو دلار در هر 
بشکه کاهش یافت.به گزارش ایسنا، بهای معاملات آتی نفت برنت با ۲ دلار و ۲۱ سنت 
معادل ۳.۶۱ درصد کاهش، به ۵۹ دلار و هشت سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات 
وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۲ دلار و ۲۹ سنت معادل ۳.۹۳ درصد، به ۵۶ دلار 
در هر بشکه رسید.هر دو شاخص در زمان گشایش معاملات روز دوشنبه، در واکنش به 
تصمیم اوپک پلاس برای افزایش ۴۱۱ هزار بشکه ای تولید روزانه در ژوئن، به پایین ترین 
حد از ۹ آوریل ســقوط کرده بودند.اوپک پلاس که شــامل اعضای اوپک و متحدانشان 
نظیر روســیه است، روز شنبه، با افزایش چشــمگیر تولید در ژوئن موافقت کردند و به 
این ترتیب، مجموع افزایش تولید این گروه در آوریل، مه و ژوئن، به ۹۶۰ هزار بشکه در 
روز می رسد که به منزله حذف ۴۴ درصد از ۲.۲ میلیون بشکه در روز محدودیت عرضه 
است که از سال ۲۰۲۲ اجرا شده است.تیم ایوانز، بنیانگذار شرکت »ایوانز آن انرژی«، در 
یادداشتی گفت: تصمیم سوم مه اوپک پلاس برای افزایش سهمیه تولید به میزان ۴۱۱ 
هزار بشکه دیگر در ژوئن، به انتظار بازار مبنی بر اینکه تعادل عرضه و تقاضای جهانی به 
ســمت مازاد می رود، می افزاید.منابع اوپک پلاس به رویترز گفتند که اگر اعضا پایبندی 
به سهمیه های تولید خود را بهبود نبخشند، این گروه ممکن است تا پایان اکتبر، به طور 
کامل کاهش های داوطلبانه خود را لغو کند.به گفته منابع آگاه، عربستان سعودی با فشار 
بر اوپک پلاس برای افزایش تولید، به دنبال تنبیه برخی از اعضا شامل عراق و قزاقستان 
اســت که پایبندی ضعیفی به سهمیه تولیدشان داشته اند.بانک بارکلیز و شرکت آی ان 
جــی، در پی تصمیم اوپک پلاس، پیش بینی خــود از قیمت نفت برنت را پایین بردند. 
بارکلیز، پیش بینی قیمت نفت برنت در ســال ۲۰۲۵ را چهار دلار کاهش داد و ۶۶ دلار 
در هر بشــکه تخمین زد و قیمت سال ۲۰۲۶ را با دو دلار کاهش، ۶۰ دلار برآورد کرد. 
شرکت آی ان جی هم انتظار دارد میانگین قیمت نفت برنت در سال جاری، به ۶۵ دلار 

برسد که کمتر از ۷۰ دلار پیش بینی قبلی است.

مشاور برنامه ریزی اقتصادی و تأمین مالی توسعه راه آهن گفت: خط ریلی کرمانشاه - خسروی با امکان پوشش دهی دو مرز خسروی و پرویزخان، 
ظرفیت بالایی برای توسعه صادرات و ترانزیت با عراق ایجاد می کند.سیدمرتضی ناصریان مشاور برنامه ریزی اقتصادی و تأمین مالی توسعه راه آهن 
شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به پروژه استراتژیک راه آهن کرمانشاه - خسروی اظهار کرد: 
این پروژه بخشی از طرح ملی راه آهن غرب کشور )به شماره ردیف ۱۳۰۳۰۱۵۰۲۵( تحت مسئولیت شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
کشور است.وی افزود: توافق احداث راه آهن اراک - کرمانشاه - خسروی - بغداد بین ایران و عراق در سال ۱۳۵۵ به تصویب مجالس دو کشور رسید 
و به قانون تبدیل شد. طراحی آن پس از توافق مجدد در دهه ۷۰ شمسی صورت گرفت و طی سال های مختلف، موضوع اجرای این راه آهن میان 
دو کشــور مورد توافق قرار گرفته است.ناصریان بیان کرد: نزدیک ترین پایتخت کشورهای همسایه به تهران، بغداد است و عراق مهم ترین شریک 
تجاری ایران در منطقه محسوب می شود، ازاین رو برقراری ارتباط ریلی بین دو کشور، با توجه به حجم بالای بار و مسافر و زائران، کاملًا ضروری است.وی ادامه داد: اتصال مرز خسروی به 
شبکه ریلی کشور و تسهیل در صادرات و واردات بین دو کشور، تسهیل سفر ایمن زائران عتبات عالیات به کشور عراق و بالعکس برای زائران عراقی به قم و مشهد، ایجاد کریدور ترانزیتی 
شرق - غرب و انتقال بار بین عراق با روسیه و آسیای میانه، ارائه خدمات ریلی به شهرهای »اسلام آباد غرب«، »کرند غرب«، »سرپل ذهاب« و »قصر شیرین«، افزایش ایمنی ترابری، کاهش 

مصرف سوخت و کاهش هزینه نگهداری راه ها از جمله اهداف مهم این طرح است. همچنین اجرای این پروژه پیش نیاز اتصال استان ایلام به شبکه ریلی کشور خواهد بود.

یک کارشناس انرژی گفت: اگر فشار افزایی پارس جنوبی به موقع صورت نگیرد تولید بنزین در پالایشگاه ستاره خلیج فارس به مشکل برخواهد خورد.
مهران مرادعلی از کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه مسئولان صنعت نفت ایران در سالهای اخیر برنامه 
ریزی کرده اند تا قدم هایی را در خصوص فشار افزایی پارس جنوبی بردارند گفت: صرف برنامه ریزی برای فشار افزایی نمی تواند ما را به هدف برساند 
بلکه در کنار برنامه ریزی باید تلاش نیز صورت گیرد.وی ادامه داد: در وهله نخست مسئولان باید مجوزات لازم را برای این منظور اخذ می کردند و 
بعد اقدام به عقد قرارداد می شد در صورتیکه هم اکنون قرارداد فشار افزایی منعقد شده اما مجوزات لازم هنوز اخذ نشده و این مسئله منجر به طولانی 
شدن پروسه فشار افزایی خواهد شد.مرادعلی با تاکید براین که میدان گازی پارس جنوبی تنها تأمین کننده گاز ایران نیست اما بزرگترین میدان گازی 
مشترک ایران به شمار می رود تصریح کرد: قطری ها تمام اقدامات لازم برای فشار افزایی گاز را انجام داده اند و این مسئله در کنار تعلل ایران موجب 

می شود در سالهای نه چندان دور دیگر گازی برای ایران باقی نماند.این کارشناس انرژی ادامه داد: پارس جنوبی فقط گاز کشور را تأمین نمی کند بلکه میعانات گازی تولید شده در این میدان 
بخش قابل توجهی از بنزین کشور را تأمین می کند و حتی بخشی از این میعانات صادر می شود که اگر مسئولان زودتر فکری به حال فشار افزایی میدان پارس جنوبی نکنند قطعاً در صادرات 
میعانات گازی و تولید بنزین دچار مشکلات جدی خواهیم شد زیرا که هم اکنون یکی از بزرگترین پالایشگاه های کشور با میعانات گازی پارس جنوبی فعالیت می کند.مرادعلی خاطرنشان کرد: 
نزدیک به ۴۰ درصد از بنزین تولیدی کشور با میعانات گازی پارس جنوبی تولید می شود که عدم اجرای این طرح منجر به افزایش ناترازی بنزین در کشور می شود بنابراین تحقق اهداف کمی 

برنامه هفتم هم در زمینه تولید گاز و هم تولید بنزین به گونه ای به طرح فشار افزایی وابسته است.

پالایشگاه ستاره خلیج فارس منتظر فشار افزایی پارس جنوبیاتصال دو مرز خسروی و پرویزخان به مسیر استراتژیک کرمانشاه - خسروی
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 آيا تابه حال به وجه اشتراك چهره ى خود با تخم مرغ، يا وجه شباهت 
آفتاب پرســت با آناناس فكر كرده ايد؟ جهان هســتى جاى باشــكوه و 
بى نهايت پيچيده اى اســت كــه در آن مى توان بيــن عناصر به ظاهر 
نامربوط، رابطه اى پيدا كرد. تكرار بى شــمار الگوهاى مشابه در طبيعت 
به شكل گيرى سناريوهاى مبهوت كننده اى انجاميده است كه به كمك 
رياضى به راحتى قابل توضيح هستند.  به قول آرتور بنجامين، رياضيدان 
معروف آمريكايى، افراد اغلب به ســه دليل رياضى ياد مى گيرند: براى 
انجام محاســبات، براى به كار بــردن آن در حوزه هاى مختلف و براى 
الهام گرفتن از آن. اعداد فيبوناچى به وفور در طبيعت يافت مى شــوند. 
رياضى علم الگوها اســت و مى توان آن را براى تفكر منطقى، انتقادى و 
خلاقانه نيز ياد گرفت؛ اما متأسفانه وقتى دانش آموزان مى پرسند هدف 
از آموختن رياضى چيســت، اغلب با جواب «چون در امتحان مى آيد»  
روبه رو مى شــوند.اما چرا نخواهيم رياضــى را فقط به خاطر اينكه زيبا، 
سرگرم كننده يا هيجان انگيز است، ياد بگيريم؟ يك مدل رياضى كه هر 
سه ى اين ويژگى ها را دارد، دنباله ى اعداد فيبوناچى (bonacci�) است؛ 
اما چرا اين دنباله اين قدر معروف اســت؟ از ديد محاسباتى، درك اين 
دنباله بســيار آسان اســت: 1 به اضافه ى 1 مى شود 2؛ 2 به اضافه ى 1 
مى شــود 3؛ 3 به اضافه ى 2 مى شود 5 و الى آخر. از ديد كاربردى هم 
اعداد فيبوناچى به وفور در طبيعت يافت مى شــوند. تعداد گلبرگ هاى 
گل، شــكل تخم مرغ و آنانــاس، پيچش دم آفتاب پرســت يا چينش 
مارپيچى تخم هاى گل آفتابگردان از دنباله ى فيبوناچى پيروى مى كنند. 
اما دنباله ى اعداد فيبوناچى دقيقا چيســت و داستان آن از كجا شروع 
شــد؟ با اين مقالــه همراه باشــيد. دنباله ى اعــداد فيبوناچى يكى از 
معروف ترين دنباله هاى رياضى اســت كه احتمالا نام  آن را به دفعات در 
جاهاى مختلف، از جمله فيلم و سريال، كتاب و موسيقى و حتى دنياى 
اقتصاد، شنيده باشيد. هر عدد در اين دنباله از مجموع دو عدد قبلى آن 

به دست مى آيد؛ يعنى: 0, 1, 1, 2, 3, 5, 8, 13, 21, 34٬ …
معادله ى رياضى مربوط به اين دنباله به اين صورت است: طبيعت» نيز 
مى گوينــد. اين دنباله را مى توان تقريبا در ابعاد هر چيزى كه در جهان 
اســت، از هرم بزرگ جيزه در مصر گرفته تــا صدف ها، صورت و اندام 
انسان و حتى كهكشان ها مشــاهده كرد؛ و به احتمال زياد، هر چيزى 
كه تاكنون درباره ى اين دنباله مى دانســتيد، اشــتباه است. اما داستان 
واقعى پيدايش اين دنباله ى مشهور چيست؟ منابع بسيارى ادعا مى كنند 
دنباله ى اعداد فيبوناچى اولين بار توســط لئوناردو فيبوناچى «اختراع» 
شــد. اين رياضيدان ايتاليايى كه در سال 1170 ميلادى در شهر پيزا 
متولد شــد، ابتدا با نام  لئوناردو دا پيزا شــناخته مى شد. تازه در قرن 
نوزدهم ميلادى بود كه تاريخدانان براى او اســم مســتعار فيبوناچى 
(به معنى «پســر طايفه ى بوناچى») را انتخــاب كردند تا با فرد معروف 
ديگرى به نام لئوناردو دا پيزا اشتباه گرفته نشود. دنباله ى فيبوناچى در 
زمينه هاى بســيارى كاربرد دارد. علم اقتصاد، به خصوص فاركس و بازار 
ســهام و همچنين فيزيك نور به دفعات از اين دنباله استفاده مى كنند. 
اين سيستم به وفور در طبيعت، از جمله شاخه هاى درختان، مولكول هاى 
دى ان اى و حتى كهكشــان ها ديده مى شــود. نسبت طلايى و دنباله ى 
فيبوناچى در موسيقى نيز كاربرد دارد و حتى روش آهنگسازى خاصى 
به نام سيســتم شيلينگر به استفاده از اين دنباله اختصاص يافته است. 
از اين دنباله در معمارى نيز استفاده مى شود. معروف ترين مثال نسبت 
طلايى در معمارى هرم بزرگ جيزه در مصر است؛ محيط هرم تقسيم 
بر دو برابر ارتفاع عمودى آن نســبت طلايى به دست مى دهد (0٫618 
برابر پهن تر از ارتفــاع آن). تعداد گلبرگ هاى گل ها همواره از دنباله ى 
فيبوناچى پيروى مى كند. از نمونه هاى معروف مى توان به گل سوسن با 
ســه گلبرگ، گل آلاله با پنج گلبرگ، كاسنى با 21، گل ديزى با 34 و 

همين طور گل هايى با 55 يا 89 گلبرگ اشاره كرد.

فيبوناچى چيست؟

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری
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دريا گِله دارد از ما ... 

آئودى اى-ترون اسپايدر؛ «عنكبوت» لوكس
آئودى آر8 جى.تى را بايد يك اتومبيل فوق العاده دانست كه در ميان اتومبيل هاى مشابه و سوپركارها هم بى رقيب است و مطمئنا 
اين تنها طراحى و قدرت حركتى آن نيست كه مى تواند بازديدكنندگان از نمايشگاه و خريداران را تحت تأثير قرار بدهد. آئودى اى-

ترون اسپيدر حدود 1450 كيلوگرم وزن دارد و موتور الكتريكى آن به تنهايى مى تواند سرعت 60 كيلومتر بر ساعت را براى مسافتى 
حداكثر 50 كيلومترى تأمين كند. به اعتقاد مهندسان اين شركت اين سرعت و توان براى تردد در مناطق شهرى و كنار آمدن با 
ترافيك آن كافى است در غير اين صورت يك موتور دو توربويى پر قدرت در دسترس خواهد بود كه مى تواند به اتومبيل شتاب 
و سرعت فوق العاده اى بدهد. متخصصان اين شركت مى گويند به استثناى موتور سنگين 9,1 كيلووات ساعتى اين اتومبيل كه در 
جلوى آن تعبيه  شده، اين شركت تلاش كرده است وزن را در تمام نقاط اتومبيل حتى شاسى آن كمتر و آنرا به شكل متعادلى 

در تمامى نقاط توزيع كند. نمايشگاه خودرو پاريس نشان مى دهد آئودى هنوز دارد به توليد خانواده اى-ترون ادامه مى د هد.

رد پيشنهاد چلسى و رئال از سوى ستاره پرتغالى
رافائل ليائو پيشــنهادات چلســى و رئال مادريد را رد كرد. به گزارش ايسنا و به نقل از گاتزتا دلو اسپورت، رافائل ليائو، ستاره ميلان، 
پيشــنهادات چلســى و رئال مادريد را رد كرده و مى خواهد با روســونرى ادامه دهد. قرارداد ستاره پرتغالى  در ژوئن 2024 به پايان 
مى رسد و مذاكراتش با روسونرى ادامه دارد. گزارش ها حاكى از آن است كه چلسى و رئال مادريد با خورخه مندس، يكى از نمايندگان 
او مذاكره كرده اند اما طبق گزارش گاتزتا، ستاره پرتغالى هر دو پيشنهاد را رد كرده است چون مى خواهد با روسونرى ادامه دهد. ميلان 
قصد دارد دستمزد او را به 7 ميليون يورو در هر فصل افزايش دهد. با اين حال، هنوز هيچ توافقى بر سر مبلغ قرارداد او وجود ندارد.  
هفته گذشته آبولا گزارش داد كه نمايندگان چلسى با اين بازيكن مذاكرات خوبى داشتند اما طبق گزارش گاتزتا، ليائو نمى خواهد به 
استمفوردبريج برود و دوست دارد با ميلان به توافق برسد. مدافع عنوان قهرمانى سرى آ ايتاليا اكنون در نيمه نهايى به مصاف رقيب 
سرسخت خود يعنى اينترميلان خواهد رفت، در حالى كه رئال مادريد در ديگر بازى نيمه نهايى با منچسترسيتى روبه رو خواهد شد. 
روسونرى توانست ناپولى را در مجموع دو ديدار رفت و برگشت شكست دهد تا براى نخستين بار از فصل 2007-2006 به نيمه نهايى 

برسد. آن زمان كارلو آنچلوتى روى نيمكت ميلان مى نشست و توانست با روسونرى قهرمان ليگ قهرمانان اروپا شود.
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صاحب امتياز : موسسه سخن گستر  مدير مسئول : فاطمه لشكرى

پیشنھاد

چھره روز

 كتاب انسان خداگونه
انســان خداگونه – تاريخ مختصر آينده – با عنوان 
 Homo Deus: A Brief History of انگليســى 
Tomorrow كتابى در ادامه كتاب انسان خردمند اثر 

يووال نوح هرارى است. انسان خردمند نشان داد كه 
از كجا آمده ايم و انسان خداگونه نشان مى دهد كه به 
كجا مى رويم. اين اثر يووال نوح هرارى نيز، درست 
مانند انسان خردمند، با استقبال بسيار زيادى روبه رو 
شد و همواره در ليست پرفروش ترين كتاب ها قرار 
گرفته است. در ايران هم چند روز پس از چاپ اول 
در تيرماه 97 (با شــمارگان 2200 نســخه) چاپ 
دوم آن منتشــر شــد. دكتر يووال نــوح هرارى از 
دانشگاه آكسفورد دكتراى تاريخ دارد و در دانشگاه 
بيت المقدس تاريخ جهان تدريس مى كند. بيش از 65000 نفر در دوره اينترنتى تدريس تاريخ 
مختصر بشر او ثبت نام كرده اند. كتاب انسان خردمند او كه در سال 2015 انتشار يافت به يك 
پديده بين المللى تبديل شد و آن را به 40 زبان ترجمه كرده اند. انسان خداگونه تاريخ مختصر 
آينده است، اما نه آينده اى دور. آينده اى كه يووال نوح هرارى در اين كتاب در مورد آن صحبت 
مى كند 50 سال بعد و يا حداكثر 200 سال بعد است. چه بسا هرارى در مورد همين 200 سال 
هم به شــكل قطعى نظر نمى دهد و فقط احتمالات را بررسى مى كند. جريان هايى را بررسى 
مى كند كه ممكن اســت در آينده رخ دهند. به طور كلى مى توان گفت هيچ كدام از مســائل 
مطرح شده در كتاب انسان خداگونه قطعى نيست مگر اين مورد كه آينده بسيار متفاوت تر از 

آن چيزى خواهد بود كه هر كدام از ما ممكن است تصور كنيم.

"على بابا بختيارى"
"على بابا بختيارى" استاد پرآوزاره شيشه گرى ايرانى 
متولد سال 1329 در شهر تويسركان است و كارش را 
از هشت سالگى در كارگاه استاد "غلامحسين همدانى" 
با ساخت شيشه چراغ نفتى يا لوله هاى لامپ آغاز كرد 
و  بعدها با كپى بردارى از ظروف ســفالى، كار ساخت 
نمونه بلورى را نزد اســتاد "اصغــر قلندر" فرا گرفت و 
آموزش هاى او را با شكل و شمايل ديگرى دنبال كرد 
و در نهايت در 15 سالگى تبديل به استادكارى ماهرى 
شد. اما استادكار شدن براى او پايان كارنبود و بخش 
ديگرى از آرزوهايش را با ساخت كاشى هاى تراش دار 
يا توليد كاشى هاى سراميكى و حباب هاى رنگى دنبال 
كرد. پديده هايى كه توليد برخى از آنها ايده شخصى 
او بود؛ نوآورى هايى كه سرانجام سبب شد تا نام و آوازه 
اين استاد شيشه گر ايرانى حتى به آن سوى مرزها برسد و هر از گاهى گردشگران خارجى نيز به 
بهانه تماشــاى آخرين فعاليت هاى هنرى او سرى به نمايشگاهى كه دركنار كارگاه اش داير كرده 
بزنند. استاد على بابا بختيارى در گفت و گو با خبرنگار جى پلاس؛ درباره هنرش مى گويد: در سال 
هاى اخير تعداد زيادى از كارهايم به خارج صادر شده و در نمايشگاه هايى كه به اين منظور تشكيل 
شده نيز شركت داشتند. از اين طريق هرساله تعداد زيادى از گردشگران خارجى با حضور در كارگاه 
و نمايشگاه اين آثار با هنر شيشه گرى دستى ايران آشنا مى شوند. به اعتقاد اين هنرمند، شيشه 
گرى يك هنر است نه صنعت؛ هنرى كه متاسفانه در ايران به صورت دانشگاهى آموزش داده نمى 
شــود؛ در حالى كه در بسيارى از كشورها اين هنر شاخه اى از رشته هاى هنرى قابل تحصيل در 
دانشگاه هاســت. به همين دليل غربى ها پيشرفت قابل ملاحظه اى در اين هنر داشته اند. او هنر 
شيشه گرى ايران را مرهون دستان پرتلاش هفت يا هشت استادكارى مى داند كه با وجود مشكلات 

بسيار، همچنان سرسختانه پايدارى مى كنند.

فرھنگ

 (Sandblast) «ساب پاشى اغلب با عنوان «سندبلاست
شناخته مى شــود. اگرچه سندبلاســت، فقط يكى 
از روش هاى ساب پاشى اســت كه براى تميزكارى، 
پرداخت و تغيير شــكل سطوح سخت مورد استفاده 
قرار مى گيرد. به دستگاه مورد استفاده در اين فرآيند، 
«سندبلاســتر» (Sandblaster) مى گويند. سندبلاست 
چگونه اختراع شــد؟فرآيند سندبلاست، توسط يك 
 Benjamin) «فرد نظامى به نام «بنجامين چو تيلگمان
Chew Tilghman) اختراع شد. در حدود سال 1870 

ميلادى (1249 شمســى)، تيلگمان در يك منطقه 
بيابانى در حال خدمت بود كه با اثر برخورد ماسه هاى بادى به سطح شيشه مواجه شد. او مشاهده 
كرد كه برخورد شــديد ذرات ماســه، سطح شيشه را كدر مى كند. تيلگامان با الهام از اين پديده، 
اولين دستگاه سندبلاستر را اختراع كرد. ماسه سيليكا. ماسه سيليكا يا ماسه سيليسى، قديمى ترين 
و متداول ترين ســاينده مورد استفاده در سندبلاست اســت. در واقع نام سندبلاست نيز به دليل 
استفاده از اين ماسه هاى براى اين فرآيند در نظر گرفته شده است. ماسه سيليكا يا سيليس معمولا 
براى ساب پاشى در محل هايى كه امكان بازيابى مواد وجود ندارد استفاده مى شود. ماسه، سختى 
نسبتا بالايى دارد. اين ويژگى، دليل اصلى توليد گرد و خاك زياد در حين فرآيند سندبلاست است. 
تنفس ذرات آزاد سيليس توسط كاركنان، احتمال بيمارى هاى تنفسى در آن ها را افزايش مى دهد.

سندبلاست چيست؟
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مکس فرشتاپن بار دیگر در میامی ناکام ماند تا در رده سوم جدول کلی برترین رانندگان ۲۰۲۵ قرار گیرد. به گزارش ایسنا، اسکار پیاستری، 
راننده استرالیایی مک لارن، ششمین دور از مسابقات قهرمانی جهان فرمول ۲۰۲۵ در میامی را برد. مقام دوم به لاندو نوریس، راننده بریتانیایی 
مک لارن، رسید و جورج راسل، راننده بریتانیایی مرسدس، در رده سوم قرار گرفت. پیاستری با ۱۳۱ امتیاز در صدر جدول رده بندی کلی قرار 
دارد. هم تیمی او نوریس در جایگاه دوم )۱۱۵( و مکس فرشــتاپن، راننده هلندی ردبول )۹۹( و قهرمان چهار دوره اخیر جهان در رده ســوم 

ایستاده است.

ناکامی دوباره برترین راننده جهان در میامی

ورزشی


